

[Text]

• 1635

Mr. Dantzer: In your report you recommended your act be broadened by giving it primacy over other laws.

Mr. Fairweather: We are very lucky. The Supreme Court of Canada has already said the Human Rights legislation has primacy. I think the government has already answered that one.

Mr. Dantzer: What did they respond to the report?

Mr. Fairweather: It would have primacy. The courts have said it has anyway.

Mrs. Collins: I thought I would follow up on the comments Ms Copps made about the need to get a systemic discrimination. It is certainly my understanding, from having been involved in this process for the last year and a half, that indeed it is going to be one of the purposes of Bill C-62. It will enable the Human Rights Commission to become more pro-active because you will have the information available upon which to make more fruitful investigations of systemic discrimination.

Following up on that, can you share with us, at this point . . . We hope the bill concludes in the very near future, as you have asked for in your report and your statements. Just how are you organizing to carry out your enforcement role? Do you have any plans in terms of numbers or will that be a separate unit? How will it be done?

Mr. Fairweather: We have had our request for staff signed by the Minister of Justice. It is now before the Treasury Board Ministers. The fact our Minister has signed the document shows that department has accepted it. We have also had assurance from the Minister of Employment and Immigration those resources will be made available. I think some members have heard it. The analysis which supports our presentation to Treasury Board has within it the seeds of the plans we are making.

Mrs. Collins: This will probably be a subject we will be able to address over the next year or so as you get into it.

Mr. Fairweather: I would hope Treasury Board would respond much sooner than a year.

Mrs. Collins: As you actually start implementing it we will be able to see how the work is proceeding.

I just had one other area and we touched on it very briefly at the last meeting and said perhaps we would come back to it. It is really your role . . . I do not know whether it is a formal or informal role in terms of international human rights. As I understand it we are going to be getting into that area. You had mentioned you had just come back from attending an international meeting at Berne . . .

Mr. Fairweather: No, in Geneva. I was asked by the Secretary of State for External Affairs to lead the Canadian

[Translation]

M. Dantzer: Dans votre rapport, vous recommandez que la loi soit élargie sous forme de primauté sur d'autres lois.

M. Fairweather: Nous sommes très chanceux, car la Cour suprême du Canada a déjà conclu à la primauté de la Loi canadienne sur les droits de la personne. Le gouvernement a déjà réglé la question, je crois.

M. Dantzer: Quelle a été la réponse du gouvernement à votre rapport?

M. Fairweather: La Loi aura primauté. De toute façon, c'est ce que les tribunaux ont décrété.

Mme Collins: Je voudrais reprendre la discussion lancée par M^{me} Copps au sujet de la nécessité d'éliminer la discrimination systémique. Après avoir travaillé un an et demi sur la question, j'ai l'impression que c'est effectivement l'un des objectifs du projet de loi C-62, qui permettra à la Commission canadienne des droits de la personne d'intervenir plus activement, puisque qu'elle disposera dorénavant de toutes les données nécessaires pour entreprendre des enquêtes exhaustives sur la discrimination systémique.

Cela dit, pourriez-vous nous dire maintenant . . . nous espérons que le projet de loi sera adopté sous peu, comme vous l'avez demandé dans votre rapport et dans vos déclarations. Comment avez-vous l'intention de vous acquitter de votre responsabilité d'organisme chargé d'appliquer cette loi? Avez-vous des plans en ce qui concerne les chiffres, ou est-ce que ce sera quelque chose d'entièrement distinct? Comment allez-vous procéder?

M. Fairweather: Le ministre de la Justice a signé notre demande de personnel. Elle est actuellement à l'étude par les ministres du Conseil du Trésor. Le fait que notre propre ministre a signé la demande prouve que le ministère l'a accepté. Par ailleurs, la ministre de l'Emploi et de l'Immigration nous a assuré que les ressources seront mises à notre disposition. Certains députés le savent déjà, je crois. L'analyse à l'appui de notre demande auprès du Conseil du Trésor comprend les éléments de base de nos plans.

Mme Collins: C'est une question dont nous allons sûrement discuter encore au cours de la prochaine année, lorsque vous vous serez lancé dans ce travail.

M. Fairweather: J'espère que le Conseil du Trésor nous répondra bien avant un an.

Mme Collins: Lorsque vous entreprendrez effectivement le travail, nous serons en mesure de déterminer les progrès.

Je voulais vous parler d'un dernier point dont nous avons discuté brièvement à la dernière réunion en disant que nous y reviendrions peut-être. Votre rôle . . . je ne sais pas si votre rôle est formel ou non pour ce qui est des droits de la personne sur le plan international. Si je ne m'abuse, nous devons commencer à travailler plus activement dans ce domaine. Vous avez mentionné le fait que vous revenez juste d'une conférence internationale à Berne . . .

M. Fairweather: Non, c'était à Genève. Le secrétaire d'État aux Affaires extérieures m'avait invité à diriger la délégation